
 
 

 
 
 
 

 
 
 
       

 
 
 
 
 
    RRAANN EECC  PPLLNNÝÝ  NNOOVVIINN EEKK  AA  ZZPPRRÁÁVV     ZZ    RR AADDVVAANNCC EE  AAŽŽ  KK  VVÁÁMM!!  AATT  JJSS TTEE  KKDDEEKKOO LLIIVV    --   DDOOBBRR ÉÉ    PPOOCCTTEENN ÍÍ  !! 
 
ÚVODNÍK: 

 

  Letošní zima se zdá být nekonecnou.  
Takovýto názor slýchávám velmi casto. Už 
dlouho nebylo tolik snehu, takové mrazy, 
netrvalo to tak dlouho. Nevím, jestli je to 
pravda,  vím, že má pamet je nespolehlivá. 
Ani nemohu být pocítán mezi pametníky (pro 
své nepopiratelné mládí), a tak jsem 
v takovýchto debatách mezi kmety - mírne 
receno – diskvalifikován. Avšak cítím,  jak 
toužebne ocekáváme jaro. Pokud si chcete své 
cekání oživit leteckým pohledem na 
rozpálenou krajinu radvaneckou , kouknete 
na: http://beta.mapy.cz     
                                                                m.k. 
 

 
 
Vážení obcané Radvance a také chalupári.  
 
 Dostává se Vám do rukou první císlo 
našeho zpravodaje v tomto roce. Zima nás 
tentokrát neskutecne trápí svými rozmary. 

Mráz, obleva, zase mráz a k tomu hromady 
snehu a málo slunícka. To všechno pusobí na 
lidskou psychiku a u nekoho zpusobuje i újmu 
na zdraví. Doporucuji vydržet. Trpelivost, 
pozitivní myšlení, dobrá životospráva a také 
pohyb v prírode nám pomuže prekonat 
nepríjemnosti pocasí. Tešme se, že jaro brzy 
prijde.  
 Dobrý duvod k optimismu máme po 
verejném zasedání zastupitelstva obce, které 
se konalo 10.3.2006, zejména po projednání a 
schválení záverecného úctu za rok 2005. 
Vyrovnaný rozpocet s príjmy a výdaji ve výši 
1,486.520,- Kc byl díky dotacím od Krajského 
úradu Libereckého kraje ve výši 408.000,- Kc 
a mimorádným prodejum 2 rozsáhlých 
pozemku ve výši 1,132.000,- Kc znacne 
prekrocen. Dotace umožnily velké akce - 
oplocení hrbitova za 280.000,- Kc a 
dokoncení opravy a zajištení statiky obecního 
úradu za 460.000,- Kc. Dále byly realizovány 
drobnejší akce - montáž retardéru na 
nebezpecných místech v obci, oprava 
bortícího se mostku ke mlýnu, oprava operné 
zdi komunikace proti panu Tercovi, nová 
operná zed (stará se zbortila) u studánky u 
pana Urgace, vybudování trí stanovišt pro 
popelnice a vybudování dvou šachet ve 
škarpe, odvádejících deštové vody z polí. 
 Z vlastních prostredku na tyto akce 
zaplatila obec stejnou cástku, jako byla 
dotace, tj. dalších 408.000,- Kc. Protože obec 
dobre hospodarila v minulém roce, zustal 



 
 

prebytek ve výši 1,100.000,- Kc na úctu, jako 
základ vlastního podílu pri budování 
kanalizace. 
 Dále zastupitelé projednali zprávu o 
kontrole hospodarení za rok 2005 provedené 
Krajským úradem Libereckého kraje. Ve veci 
úcetní správnosti a hospodarení nebyly 
shledány žádné závady. Naopak ve vlastní 
cinnosti zastupitelstva trvá hrubý nedostatek, 
že nepracují výbory (kontrolní a financní). 
Obec musí pod tíhou financních sankcí tuto 
situaci napravit. 
 Dalšími projednávanými body 
programu bylo schválení smlouvy a založení 
“Svazku obcí kanalizace Sloup“, schválení 
souborného stanoviska k návrhu územního 
plánu obce, schválení dlouhodobé smlouvy s 
AVE CZ na svoz a likvidaci tuhého 
domovního odpadu a informaci obcanské 
iniciativy - revitalizace Dobranovského 
potoka a opatrení proti povodní. Tolik ve 
strucnosti z našeho prvního verejného 
zasedání v letošním roce. 
 A ted nekolik postrehu a informací ze 
soucasnosti. Nejpalcivejší problém letoška je 
sníh, už není kam vyhrnovat. Jsem rád, že se o 
plužení stará pan Januš, je to porádná fuška, 
díky. 
 V této souvislosti  se naskýtá otázka, 
solit? Sypat? Jedno posypání a to dost 
mizerné, od hospody kolem kaplicky k 
Urgacum stojí 1.200,- Kc. Pri soucasných 
promenách pocasí vydrží tak jeden den. Proto 
žádám všechny, kterí užívají komunikaci, at 
autem a nebo pešky, aby byli opatrní. 
 Nevím, jestli jste si všimli, jaká krásná 
  

 

stavba  nám pres zimu vyrostla ze starého 
mlýna. Jedná se skutecne  o unikátní objekt v 
historickém provedení. Já si troufám vyslovit 
domnenku, že to bude nejhezcí roubenka v 
obci a to zásluhou majitele pana Jíši. 
 Naopak pripomínky obcanu  objevují i 
 

 
 
jiné skutecnosti. Jistý romantik jednou 
v našem zpravodaji psal o „géniu loci“. Asi se 
za tímto cizím slovem mela skrývat 
nedotcená, volná krajina a to zejména na 
Maxove. Místo toho tam vyrostla ohrada 
z kulu na jedné strane a na druhé cirkusové 
maringotky. A najednou je po „géniu“.   
 

 
 
Tak to vypadá, že na jedné strane nám 
vznikají veci krásné a jinde je to naopak. A 
taková je realita života. 
 
  Do konce února mel být zaplacen 
poplatek za domovní odpad. Kdo nemel 
vylepenou známku, tomu popelnici nevyvezli. 
Upozornuji na ustanovení zákona o odpadech, 



 
 

že do sberných nádob se nesmí ukládat 
nebezpecný odpad, uhynulá zvírata, 
chemikálie, žhavý popel, odpad ze zelene, 
tekutý odpad a stavební sut. Pri porušení 
techto zásad hrozí problém, že svozová firma 
popelnice nevyprázdní. 
 
 Co plánujeme na letošní rok jsme už 
projednali s rozpoctem na rok 2006 v prosinci 
minulého roku. V minulých dvou letech jsme 
provedli na naše pomery znacný objem i 
množství akcí. Letos budeme skromnejší. 
Opravíme deravé komunikace, 
zrekonstruujeme dva krížky, dosadíme 
chybející zábradlí k potoku, vybudujeme 
obrubník u retardéru. V prípade získání dotace 
provedeme vyasfaltování malé komunikace 
uvnitr Maxova. Jako poslední bych rád splnil 
slib z lonska, že nainstalujeme nekolik 
jednoduchých lavicek podél komunikací v 
Radvanci a Maxove. Záleží, zda-li seženeme 
dodavatele. 
 
 Na záver bych rád ucinil výzvu -  náš 
zpravodaj by mel prinášet i názory obcanu a 
chalupáru. Prineste své pripomínky, rádi je 
otiskneme. 
                                                                                           
          Jirí Dvorácek 
               starosta      
 

 
 
 
Josefovská zábava 
 
V sobotu 18.3. v Radvanecké hospode U 
Mlejna  usporádali sloupské cvicenky 
Josefskou zábavu. Celá zábava byla v duchu 
60-tých let, a to jak hudba, tak i kostýmy 
nekterých hostu. Myslíme, že tato premiéra 
sloupských cvicenek v Radvanci se povedla.  
                p.u. 
 

 
 

 

3.Antonínská pout   
 
Zacátkem brezna zastupitelstvo obce na svém 
pracovním zasedání urcilo termín konání 
3.Antonínské pouti na 10.cervna. Nekdo by 
možná rekl, že je to moc brzo. Ale už to jsou 
jen necelé tri mesíce a práce mnoho. Zajistit 
atrakce, stánkare, hudbu, ceny pro deti,…. 
Proto se v nejbližší dobe bude muset sejít 
organizacní tým a zacít vše dávat dohromady. 
Rezervujte si proto volno na 10.cervna. 
                           p.u. 

 
 
Beseda o historii PhDr.Jindrou 
 
Obec pripravuje ve spolupráci s  PhDr. 
Vladislav Jindrou  již další ze série besed o 
historii obce  za prispení i samotných 
pametníku. Problémem je termín. Nekterí to 
chteli už pred mesícem, nekterí ted hned a jiní 
až v léte. Rádi bychom však udelali 
kompromis pro všechny, tedy i chalupáre, 
kterí by se také rádi zúcastnili a v soucasné 
dobe tu nejsou a jen tak nebudou. Proto by se 
nejlépe hodilo pripravit besedu na zacátek 
kvetna. Presný termín bude v dostatecném 
predstihu oznámen.    
      p.u. 

 
 
 
A po delší odmlce, opet kousek historie. 
 
Historie na pokracování V. 
 
      Osada  M A X O V  leží jihovýchodne 
od Radvance mezi Strážným vrchem a 
sloupským koupalištem. Protéká jí jeden z 
prítoku této vodní nádrže, na kterém nad 
okrajem osady je také malý rybnícek. Maxov 
jiste nepatrí mezi známá místa našeho okresu, 
ale protože je zde nekolik významnejších 
rekreacních objektu, jak se zmíníme dál, je 
velmi navštevován.    
 
 



 
 

      Osada Maxov nikdy nebyla 
samostatná, ale vždy patrila k Radvanci, s 
kterým sdílela osudy zlé i dobré. Maxov byl 
ovšem také založen mnohem pozdeji než 
Radvanec a dokonce se má za to, že na tomto 
míste ležela ve stredoveku zaniklá osada 
Nodostojov.  
      Pozemky dnešní osady patrily od 
nepameti rodu radvaneckých rychtáru 
Hufnagelu, známých zde od roku 1641, kdy 
byl Jirí Hufnagel povýšen za své zásluhy na 
panského purkrabího. Ve svém dvore meli 
Hufnagelové šenk, který využíval toho, že 
tudy vedla stará kupecká stezka z Ceské Lípy 
do Žitavy. Po postavení císarské silnice v 
polovine 18. století pres Nový Bor proto 
význam této obce velmi poklesl. 
      Ovšem již v roce 1720 zadlužený 
statek za 3000 zlatých koupil hrabe Jan Josef 
Maxmilián Kinský, majitel sloupského 
panství, a zrídil zde panský dvur se šafárem 
Josefem Hausserem. 
 Statek však nevynášel, a proto byl roku 
1738 rozparcelován na 12 dílu, což byl základ 
budoucí osady Maxov. Proto je nám i jasné, 
odkud osada vzala své jmeno. S Radvancem 
patril Maxov nejen pod sloupskou vrchnost, 
ale i faru, matriku, kde byla poprvé 
zminována údajne již roku 1740. 
      Parcely s polnostmi mely hodnotu 100 
zlatých a jejich majitelé meli možnost tuto 
cástku splácet vrchnosti celých 20 let. Do 
proluk byly staveny další menší domky, 
ovšem již bez vetších pozemku, proto se v 
nich usazovali prevážne tkalci. Vedle toho zde 
vzniklo poblíž potoka na pocátku 19. století 
belidlo, které ukoncilo svou cinnost v roce 
1894. Mezitím a pozdeji zde zacala prevládat 
v chalupách sklárská výroba. 
      Do katastru osady však patrily i 
budovy Hufnagelského statku, který stál ve 
vyjímecné poloze na okraji obce Radvanec a 
kde se dochovaly ješte dodnes údajne žlaby 
pro kone a další zbytky a kde byly v minulosti 
nalézány staré mince. Po založení Maxova 
budovu za 2000 zlatých koupil radvanecký 
rychtár Kryštof Hansel a byla zde pozdeji 
Teifelova kartounka. Ta však ukoncila provoz 
a následne byla budova prestavena na školu, 

která byla otevrena 18. ríjna 1881 za ucitele 
Josefa Langera. To sem chodilo až 136 detí. 
Škola po prístavbe 1. patra sloužila do 60. let 
našeho století. 
      Pokud jde o založení Maxova, mužeme 
se nekde i docíst rok 1757. Nic na tom však 
nemení, že se osada vcelku slibne rozvíjela a 
tak mela roku 1787 již 16 popisných císel a 
roku 1833 již 23 domu a 188 obyvatel. Tehdy 
zde bylo také uvádeno 14 tkalcu a i dva 
starokatolíci, což byla vcelku známá církev. V 
roce 1898 byla pres osadu vystavena silnice 
od Sloupu do Cvikova. Tehdy zde byl 
hostinec. 
      O spojitosti obou aglomerací Radvance 
i Maxova hovorí i to, že v cp. 2 v Maxove zde 
žijící holandský obchodník Antoní Mücke v 
roce 1801 nechal v Radvanci vystavet na 
míste starší drevené kamennou kapli sv. 
Antonína Paduánského a pro její zabezpecení 
vytvoril i nadaci. 
      Dnes je Maxov jiný, jiste tišší než 
býval kdysi. Kolem 10 pustých domu bylo 
zboreno, ale vzniklo zde nekolik nových 
rekreacních objektu. Natrvalo zde bydlí totiž 
jen asi 15 obyvatel, ostatní jen prechodne v 
dobe rekreace. Nejvíce lidí zde žilo v roce 
1843 a to 244. V roce 1900 to bylo již 146 a v 
roce 1950 jen 87.  
      Z památek si zaslouží pozornost 
nekteré skutecne puvodní chalupy z doby 
vzniku osady, malá nove opravená kaplicka a 
zpustlá boží muka u silnice na Cvikov. 
      K 1. cervenci 1960 byl Maxov s 
Radvancem a Sloupen pripojen k Novému 
Boru, ale v roce 1990 byl utvoren samostatný 
Obecní úrad Radvanec vcetne osady Maxov.  
      Ješte bychom si mohli pripomenout 
slavného rodáka, kterým byl malír František 
Oppelt.Narodil se zde roku 1843 a vystudoval 
vídenskou akademii a pusobil pozdeji ve 
sklárské škole Nový Bor, ale zejména v 
rakouském Halleinu. 

           (pokracování príšte) 
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